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l bàsquet és un esport 
sense memòria. Deixo 
escrita aquesta frase a 
l’inici de l’article per si el 
defecte se m’encomana i 

me n’oblido. Clubs, entrenadors i 
jugadors acostumen a retreure’s la 
falta d’empatia a l’hora de recordar 
complicitats passades quan una de 
les parts pren la decisió de canviar 
de rumb. La història es repeteix una 
vegada i una altra. El Río Breogán, 
que no va renovar l’entrenador amb 
el qual va aconseguir l’ascens a la 
Lliga Endesa, es va indignar quan el 
tècnic pel qual va apostar el va 
abandonar a meitat de temporada 
per marxar a l’Hereda San Pablo 

el 
compte dels canvis que ha fet 
aquesta campanya. La fidelitat no 
està de moda. 

Avui es compleixen quatre anys 
a la 

banqueta del Joventut de Badalona. 
L’equip verd-i-negre, que acumula-
va vuit derrotes consecutives, ocu-
pava el penúltim lloc de la classifica-
ció amb un preocupant registre de 
4-15. El descens esportiu a la LEB Or 
semblava difícil d’esquivar i el club 
corria perill de desaparèixer per uns 
greus problemes econòmics. La 

el 
cor encongit, perquè l’escenari no 

a l’optimisme, però l’en-
trenador va acceptar el repte i va 

bé disset anys de la seva vida. “Des 
del sofà de casa no podia ajudar la 
Penya”, va dir durant la presentació. 
Les línies mestres del projecte van 
quedar marcades ràpidament. “La 
Penya és casa meva i vull que tot-

Quatre anys després, la situació 
s’ha capgirat. El Joventut lidera el 
grup A de l’Eurocup i disputarà la 
Copa del Rei de Granada com a cap 
de sèrie. Poca broma. El triomf de 
dimecres contra el Partizan de 
Zeljko Obradovic va ser el resum 

vaixell 
durant la pitjor de les tempestes i 

a reflotar un projecte 
que corria perill d’enfonsar-se. El 
tècnic, que es va formar escoltant 
els consells de gent com Miquel No-
lis, Manel Comas, Aíto García Rene-
ses, Sito Alonso, Joan Plaza, Pedro 
Martínez i Salva Maldonado, està 
obtenint els fruits de la seva apos-
ta. Minuts després de la victòria de 
dimecres vaig parlar amb ell en un 

Olímpic. 
“Només és un partit, però quan gua-
nyes el Partizan, l’equip juga amb 
passió i aposta per la gent del bres-
sol, l’afició embogeix... Això és el 

Quatre anys 
que convé 
no oblidar
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Mig any fora de casa perseguint 
les pistes per poder entrenar-se

d’Oberstdorf (Alemanya), on competia 
amb els millors del món. Així es va con-
solidar com un dels noms amb més fu-
tur a Europa, perquè el 2021 va acabar 
sent el número 1 en el rànquing mundi-
al de la seva edat en la modalitat d’es-
print. Mai abans un espanyol ho havia 
aconseguit, per davant de noruecs, rus-
sos i finlandesos. Després d’haver patit 
una lesió greu al setembre –una ruptu-
ra als quàdriceps–, aquesta temporada 
ha aconseguit treure el nas en el top ten 
de diferents proves a escala europea. 

Ser olímpic és el somni de molts es-
portistes. I en el cas de les disciplines 
d’hivern, els esportistes catalans ho te-
nen més complicat per la falta de tradi-
ció competitiva. “Quan visites països 
com Noruega, cada poble té una pista de 
primer nivell. Tothom sap esquiar, és 
normal pel clima... però cuiden molt 
l’esport”. “Els recursos que tenen altres 
països permeten que allà moltes perso-
nes practiquin aquest esport. Jo he de 
fer 45 minuts per anar a esquiar”, diu un 

jove que es passa la meitat de la tempo-
rada a l’estranger. “Tenim llocs per en-
trenar-nos aquí, però a l’hivern soc 
sempre a fora competint. Sobretot al 
centre d’Europa. Quan estic més temps 
a la Seu d’Urgell és a l’estiu, i m’hi entre-
no amb esquís de rodes, faig bicicleta i 
vaig al gimnàs”. Els rollerski, els esquís 
amb rodes, permeten als esquiadors de 
fons continuar entrenant-se els dies 
que no hi ha neu. 

Malgrat tots els impediments, Pue-
yo debutarà demà a les nou del matí als 
Jocs amb 20 anys i després de dues 
temporades a un nivell molt alt. I com 
que és tan jove, es pot imaginar que amb 
una mica de constància tornarà a uns 
Jocs. El 2030, l’any en què hi ha la pos-
sibilitat de tenir uns Jocs Olímpics als 
Pirineus, ell en tindrà 28. “Seria bonic, 
encara competiré. Em farien molta il·lu-
sió uns Jocs a casa, tot i que soc consci-
ent que hi ha gent en contra. Així que no 
hi prendré partit sense tenir-ne tota la 
informació”, diu prudent.e

Nascut a Badalona, Jaume Pueyo es va criar a la Seu d’Urgell, on va descobrir 
l’esquí de fons. ARA 

Amb 20 anys, Jaume Pueyo debutarà en uns Jocs en l’esprint de l’esquí de fons

JOCS OLÍMPICS D’HIVERN 2022

Jaume Pueyo (Badalona, 2001) no era 
un nen que sabés estar-se quiet. Va pro-
var l’atletisme i, com que vivia a la Seu 
d’Urgell, al costat del Parc Olímpic del 
Segre, va ser difícil evitar que també 
provés el piragüisme. Fins que es va cre-
uar amb un esquiador de fons. “Vaig 
veure que uns nois practicaven esquí de 
fons i vaig voler-lo provar”, explica el 
membre més jove de la delegació olím-
pica espanyola als Jocs de Pequín. Amb 
20 anyets debutarà en uns Jocs amb 
l’objectiu d’acabar entre els trenta pri-
mers. “Si no hi anés per competir, 
m’hauria quedat a casa”, explica. I, de 
fet, hi para poc, per casa. La meitat de 
l’any se’l passa lluny, a l’estranger. 
Competint o entrenant-se en països 
amb més tradició en esquí de fons. 

Nascut a Badalona, però criat a la Seu 
d’Urgell des que els seus pares s’hi van 
mudar quan tenia 6 anys, Pueyo és un 
talent sense sostre. En un esport amb 
poca tradició a primer nivell competitiu 
a casa nostra, ha anat cremant etapes a 
un ritme increïble. “El meu objectiu és 
acabar entre els trenta primers. La com-
petició es disputa per eliminatòries, a 
veure si puc passar a quarts i fins i tot 
potser assolir les semifinals”, diu ambi-
ciós. Hi participa en la modalitat d’es-
print demà, dia 8. A diferència d’altres 
disciplines de l’esquí de fons, la prova 
d’esprint és curta. En poc temps t’hi ju-
gues molt. Menys de dos quilòmetres i 
tot just tres minuts per deixar-hi l’àni-
ma. “És molt important entendre el cir-
cuit, saber situar-te per no trobar-te 
bloquejat. En aquest cas, el circuit co-
mença amb una baixada, després puja, 
baixa i acaba pujant. Diuen que és ben 
dur”, admet. “Cal estar en forma, per-
què l’esforç és molt fort. Acabes cansat, 
més que amb dolor al cos. És una pro-
va exigent”, afegeix un esquiador que va 
començar amb distàncies més llargues 
fins que va entendre que, si volia arribar 
lluny, s’havia de concentrar en una so-
la prova. Va escollir l’esprint. El temps 
li ha donat la raó. 

Entrenant-se amb austríacs 
L’esquiador del Club d’Esquí de Fons 
Urgellet la Cerdanya (CEFUC) fa tot 
just quatre anys que és federat a la Fe-
deració Espanyola, amb una progressió 
espectacular malgrat la falta d’estruc-
tura per entrenar-se en aquest esport. 
De fet, Pueyo fa com altres esquiadors 
i gràcies a pactes entre federacions es 
passa llargues temporades entrenant-
se a l’estranger. En el seu cas, va pas-
sar dues setmanes amb l’equip de la Fe-
deració Austríaca fent una estada a Ös-
tersund (Suècia). “Em permet apren-
dre molt. És important no entrenar-se 
sol i fer-ho amb gent que et permeti ele-
var el nivell. Et permet tenir millor rit-
me de cursa”. Els entrenaments de ni-
vell li han permès anar millorant i tenir 
ja prou experiència. Ha participat en 
tres Copes del Món i els Mundials 
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